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رهبرمعظم انقاب اســامی روابط ایران و عمان 
را روابطی دیرینه و ریشــه دار و خوب خواندند و 
گفتند: ما معتقدیم گسترش روابط دوکشور در همه 

زمینه ها، به نفع هر دو طرف است.
به گزارش ایسنا، حضرت آیت الله خامنه ای رهبرمعظم انقلاب 
اسلامی صبح دیروز در دیدار آقای »هیثم بن طارق آل سعید« 
سلطان عمان و هیات همراه، با اشاره به مذاکرات طرف های 
ایرانی و عمانی، خاطر نشان کردند: نکته مهم آن است که این 
مذاکرات تا رسیدن به نتایج محسوس، به صورت جدی پیگیری 

شود و در نهایت ارتباطات گسترش یابد.
رهبــر انقلاب اســلامی بــه موضوع خطر حضــور رژیم 
صهیونیستی در منطقه نیز اشاره کردند و افزودند: سیاست رژیم 
صهیونیستی و پشتیبانان آن، ایجاد اختلاف و نبود آرامش در 

منطقه است، بنابراین همه کشورهای منطقه باید به این موضوع 
توجه داشته باشند.

حضرت آیت الله خامنه ای خاطر نشان کردند: افزایش همکاری 
عمان و ایران حائز اهمیت است زیرا دوکشور در آبراه بسیار مهم 

تنگه هرمز دارای اشتراک هستند.
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به اظهارات سلطان عمان مبنی 
بر تمایل مصر برای از ســرگیری روابط با جمهوری اسلامی 
ایران، تاکید کردند: ما از این موضع استقبال می کنیم و مشکلی 

در این زمینه نداریم.
حضرت آیت الله خامنه ای درخصوص اظهار خرسندی سلطان 
عمان از آغاز روابط مجدد ایران و عربستان گفتند: این موضوعات 
نتیجه سیاست خوب دولت جناب آقای رئیسی برای گسترش و 
تقویت روابط با همسایگان و کشورهای منطقه است. ایشان در 

پایان اظهار امیدواری کردند با گسترش ارتباطات دولت ها، امت 
اسلامی شوکت و عظمت خود را بازیابد و درکنار هم قرارگرفتن 
ظرفیت ها و امکانات کشورهای اسلامی، به نفع همه ملت ها، 

کشورها و دولت های اسلامی باشد.
در این دیدار که حجت الاســلام والمسلمین رئیسی رئیس 
جمهور نیز حضور داشــت، آقای »هیثم بن طارق آل سعید« 
سلطان عمان با ابراز خرسندی فراوان از دیدار با رهبر انقلاب 
اسلامی، سیاست عمان را گسترش روابط با همسایگان به ویژه 
جمهوری اســلامی ایران خواند و گفت: در مذاکرات تهران، 
درمورد عرصه های مختلف همکاری، گفت وگو و تبادل نظر 
شد و امیدواریم با استمرار این گفتگوها، روابط دوکشور بیش 
 از پیش گســترش یابد و نتایج عملی آن برای هر دو طرف 

مشهود شود.

رهبر انقلاب اسلامی در دیدار سلطان عمان:

گسترش روابط ایران و عمان به نفع هر دو کشور است  وضعیت تأمین آرد 
برای نانوایی ها  مطلوب نیست

نماینده مردم اردبیل در مجلس از وضعیت تأمین آرد برای نانوایی ها انتقاد کرد 
و گفت: متأسفانه مردم برای تهیه نان ساعت ها در صف می مانند.

به گزارش خانه ملت، صدیف بدری در نشست دیروز مجلس در تذکری خطاب به وزیر اقتصاد 
و سرپرستان جهاد کشاورزی و صمت گفت: وضعیت تأمین آرد برای نانوایی ها در کشور به ویژه 
اردبیل مطلوب نیست و مردم برای تهیه نان ساعت ها در صف نانوایی منتظر می مانند و روزانه 
یک نفر از اعضای خانواده باید وقت خود را صرف تأمین نان برای خانواده کند؛ این کارها در شأن 

مردم نیست بنابراین ضروری است نسبت به حل سریع این مشکل اقدام شود.
نماینده مردم اردبیل و نمین و نیر و سرعین در مجلس خطاب به رئیس جمهور افزود: در آبان 
ماه سال گذشته به ما قول دادید که مشکل نان اردبیل را حل کنید اما متأسفانه هنوز در این 
رابطه اقدامی صورت نگرفته است.وی با انتقاد از سوء مدیریت و عدم برنامه ریزی وزارت جهاد 
کشاورزی که باعث ایجاد مشکل اساسی در تأمین مرغ در کشور به ویژه اردبیل شده است، 

ادامه داد: جای تأسف است که دولت در تأمین نان و مرغ اینگونه دچار سردرگمی شده است.
دولت مشکل آرد و نان را هر چه سریعتر حل کند

ذوالنوری، نایب رئیس مجلس نیز نسبت به حل مشکل آرد و نان در استان های مختلف 
که مورد تذکر مکرر نمایندگان قرار گرفت، تذکر داد. مجتبی ذوالنوری در تذکری گفت: آقای 
رئیس جمهور، بخش زیادی از تذکرات امروز همکاران ما درخصوص مشکلات آرد و نان در 
استان های مختلف و حوزه های انتخابیه آنها بود، لذا تقاضا دارم نسبت به حل این مشکل مردم 
و دغدغه نمایندگان دستورات لازم را صادر کنید.نایب رئیس مجلس یازدهم افزود: همچنین 

معاون اول رئیس جمهور و وزیر امور اقتصادی تدابیری برای حل این مشکل بیاندیشند.

نایب رئیس شورای اسامی شهر تهران:
 برای احقاق حقوق شهر، ارزش اموال بازگشتی 

به شهرداری افزایش می یابد
نایب رئیس شــورای اسامی شــهر تهران گفت: با اقداماتی که برای 
بازپس گیری اموال و اماک در حال انجام است، ارزش آن از ۲۰ به بیش از 

۴۰ هزار میلیارد تومان افزایش خواهد یافت.
 پرویز ســروری نایب رئیس شورای اسلامی شهر تهران در خصوص اقدام اخیر شهرداری 
تهران برای بازپس گیری املاک و اموال به ارزش ۲۰ هزار میلیارد تومان، گفت: مبالغ حاصل از 
این بازپس گیری را می توان در اصلاحیه بودجه لحاظ کرد. ما پیش بینی های لازم را داشتیم که 
اگر درآمدها تا سقفی که در لایحه بودجه مشخص شده، افزایش پیدا کند، می توان در بودجه 

لحاظ کرد و اگر این مبلغ بیشتر شود در اصلاحیه بودجه اضافه خواهد شد.
به گزارش بازار،ســروری با بیان اینکه شهرداری روند خوبی را در پیش گرفته است، افزود: 
مدیریت شهری حقوق مردم را بدون جار و جنجال استیفا می کند و شورای شهر به شدت حامی 

این اقدامات است. ما این اموال بازگشتی را فرصت بسیار خوبی برای شهر می دانیم.
وی با تأکید بر اینکه شورا و شهرداری بازگشت تمام مطالبات، املاک و اموال و مواردی را 
که خساراتی به بیت المال وارد شده مصرانه و بدون حاشیه سازی پیگیری می کند، گفت: تاکنون 

قسمتی از آن اعلام شده و در آینده ای نه چندان دور گزارشات کامل تر ارائه خواهد شد.

با تصویب مجلس
شهرداری ها مکلف به شناسایی خانه های خالی شدند

نمایندگان مجلس،شهرداری های شهرهای دارای بیش از ۱۰۰ هزار نفر 
جمعیت را مکلف کردند تا واحدهای مسکونی خالی از سکنه واقع در شهرها 
را شناســایی کنند و اطاعات آن را در اختیار وزارت راه و شهرسازی قرار 

دهند.
به گزارش ایسنا، نمایندگان مجلس در جلسه علنی دیروز، گزارش کمیسیون عمران در مورد 
طرح دو فوریتی کنترل و ساماندهی اجاره بهای املاک مسکونی را بررسی کرده و مواد ۶ و 
۷ این طرح را به تصویب رساندند.بر اساس ماده ۶ این طرح؛ متن زیر به عنوان تبصره ۵ به 
ماده ۵۴ مکرر قانون مالیات های مستقیم الحاق می شود:شهرداری های شهرهای دارای بیش 
از ۱۰۰ هزار نفر جمعیت مکلف هستند واحدهای مسکونی خالی از سکنه واقع در شهرها را 
شناســایی کنند و اطلاعات آن را در اختیار وزارت راه و شهرســازی قرار دهند و وزارت راه و 
شهرســازی موظف است بر اساس اطلاعات سامانه ملی املاک و اسکان کشور، اطلاعات 
دریافتی را صحت سنجی نماید و پس از تایید، جهت اخذ مالیات متعلقه  موضوع ماده )۵۴ مکرر( 

قانون مالیات های مستقیم به سازمان امور مالیاتی معرفی نماید.
صد درصد درآمد حاصل از مالیات بر خانه های خالی شناسایی شده توسط شهرداری ها به 
حساب شهرداری شهرهای محل اخذ مالیات صرفا برای احیای بافت های فرسوده و اتخاذ تدابیر 
لازم برای ساخت خانه برای افراد بی بضاعت واریز می شود. دستورالعمل اجرائی این ماده توسط 
وزارت کشور و با همکاری وزارتخانه های امور اقتصادی و دارایی )سازمان امور مالیاتی( و راه و 
شهرسازی ظرف مدت یک ماه پس از لازم الاجرا شدن این قانون تهیه می شود و به تصویب 
هیات وزیران می رسد.بر اساس ماده ۷ این طرح؛ در ماده ۵۴ مکرر قانون مالیات های مستقیم 
پس از عبارت »هر واحد مسکونی واقع در کلیه شهرهای بالای ۱۰۰ هزار نفر جمعیت«، عبارت 

»و کلیه شهرهای جدید« اضافه می گردد.

سخنگوی کمیسیون اجتماعی مجلس مطرح کرد
 مصوبه کمیسیون اجتماعی

 برای کاهش ساعات کاری ادارات
لطفی، سخنگوی کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسامی، از مصوبه این 
کمیسیون برای کاهش ساعات کاری ادارات در طول هفته از ۴۴ ساعت به 

۵/۴۲ساعت خبر داد.
حسن لطفی، در تشریح جزییات دستورکار )دوشنبه هشتم خردادماه( کمیسیون اجتماعی 
مجلس، گفت: در این نشست لایحه اصلاح ماده ۸۷ قانون مدیریت خدمات کشوری برای 
کاهش ساعات اداری مورد بررسی قرار گرفت.نماینده مردم رزن و درگزین در مجلس، ادامه 
داد: کلیات ماده یک این لایحه به تصویب رسید و مقرر شد که ساعات کاری ادارات در طول 
هفته از ۴۴ ساعت به ۵/۴۲ساعت تقلیل پیدا کند.وی تصریح کرد: بررسی تبصره های ماده 
یک لایحه اصلاح ماده ۸۷ قانون مدیریت خدمات کشــوری نیز به نشست آتی کمیسیون 
موکول شده است.این نماینده مردم در مجلس یازدهم، تاکید کرد: ادامه بررسی ماده)۱( لایحه 
پیشگیری از آسیب دیدگی زنان و ارتقای امنیت آنان در برابر سوءرفتار از دیگر موضوعاتی بود 
که در نشست کمیسیون مورد بررسی قرار گرفت و رای گیری پیرامون این ماده نیز به نشست 
آتی کمیسیون موکول شد. به گزارش بازار، سخنگوی کمیسیون اجتماعی مجلس، با اشاره 
به مهمانان حاضر در این نشســت، یادآور شد: در این نشست نمایندگانی از سازمان اداری و 
استخدامی کشور، معاونت توسعه منابع انسانی وزارت کشور، مرکز پژوهش های مجلس شورای 
اسلامی، مرکز تحقیقات اسلامی قم، کمیسیون های فرهنگی و درمان و قضایی و حقوقی 

مجلس حضور داشتند.

دولت بر چه اساسی نسبت به واردات برنج اقدام کرده است
۵۰۰ هزار تن برنج ایرانی در انبارها است

نماینده مردم آمل در مجلس با انتقاد از عملکرد دولت در واردات برنج، گفت: 
با وجود ۵۰۰ هزار تن برنج ایرانی در انبارها دولت یک میلیون و ۵۰۰ هزار 

تن برنج وارد کشور کرده است.
به گزارش خانه ملت، رضا حاجی پور در نشست علنی دیروز مجلس در تذکری خطاب به 
رئیس جمهور، گفت: برنج محصول ایرانی و تولید داخلی است اما حدود ۵۰۰ هزار تن از این 
محصول استراتژیک در انبارهای شالیکوبی است و دولت یک میلیون و ۵۰۰ هزار تن برنج 

وارد کرده است.
نماینده مردم آمل در مجلس افزود: تمام فروشگاه ها پر از برنج های خارجی و انبارهای ما 
مملو از برنج داخلی است. دولت بر چه اساسی این اقدام را انجام داده؟ تنها راه حل این مشکل 
و جلوگیری از آفت زدن برنج ها این است که تا یک ماه آینده برنج های ایرانی از انبارها خارج 

شود. در هر صورت تدبیر ویژه دولت در این زمینه لازم است.

کاهش دو مرحله ای نرخ بلیت مترو
قیمت بلیت مترو به صورت دو مرحله ای کاهش یافت. معاون فرماندار تهران 

جزئیات قیمت بلیت مترو را در سال ۱۴۰۲ تشریح کرد.
 معاون فرماندار تهران از کاهش دو مرحله ای نرخ بلیت مترو با تطبیق قانونی توسط فرمانداری 
تهران خبر داد.سعید بشیری با بیان اینکه مصوبه شورا در خصوص کاهش بهای بلیت مترو در 
دستور کار هیئت تطبیق فرمانداری قرار گرفت، تاکید کرد: نرخ بهای بلیت متروی درون شهری 
طی دو مرحله کاهش از دو هزار و ۹۰۰ تومان به دو هزار و ۸۵۰ تومان و در نهایت به دو هزار 
و ۵۰۰ تومان کاهش یافت.وی افزود: نرخ بهای بلیت متروی حومه از سه هزار و ۸۶۴ تومان به 

سه هزار و ۷۷۳ تومان و در نهایت به سه هزار و ۴۰۰ تومان کاهش یافت.
به گزارش تجارت نیوز،بشیری در تشریح روند تحقق این موضوع تاکید کرد: برابر قانون، مصوبه 
به هیئت تطبیق که به ریاست فرماندار و با عضویت نمایندگان دادگستری استان و شورای 
اسلامی شهر تهران برگزار می شود، ارسال و پس از بررسی کارشناسی آن در کمیته مشورتی 

و اخذ مصوبه در هیئت تطبیق، کاهش نرخ بلیت مترو محقق شد.

اخبار کوتاه 

طی سال های گذشته مشکاتی که در بخش معادن 
به وجود آمد از جمله تحریم ها، نبود ماشــین آلات 
مدرن، مسائل مربوط به منابع طبیعی و محیط زیست، 
باعث شد بسیاری از سرمایه ها از بخش معادن به 

سایر بخشها برود.
طی سال های گذشته به خاطر مشکلاتی که در بخش معادن 
به وجود آمد از جمله تحریم ها، نبود ماشین آلات مدرن، مسائل 
مربوط به منابع طبیعی و محیط زیست، بسیاری از سرمایه ها از 
بخش معادن به سایر بخش ها برود . یعنی سرمایه گذران ترجیح 
دادند در جایی با ریسک و مشکلات کمتر سرمایه گذاری کنند تا 
هم سرمایه هایشان زودتر بازگردد و هم مشکلات کمتری داشته 
باشــند. به خصوص این که در دهه ۹۰ برخلاف دهه ۷۰ و ۸۰ 
از مشــوق های کمی برای جذب سرمایه گذران در حوزه معدن 
استفاده شد. به همین دلیل سرمایه گذران رغبت کمتری برای 
حضور در این بخش از خود نشــان داده و در نتیجه فرار سرمایه 
ازبخش معادن به سایر بخش های اقتصادی و حتی سایر کشورها 

انجام شد.
بخش معدن هنوز هم جذابیت سرمایه گذاری دارد

نعمت الله حقیقی، رییس سابق صنعت و معدن خراسان جنوبی 
در خصوص فرار سرمایه ها ازبخش معادن به سایر بخش های 
اقتصادی کشــور به بازار گفت: اســتنباط من این است که این 
موضوع با توجه به این که بخش معدن ایران هنوز هم جذابیت 
های سرمایه گذاری دارد این مساله تا حدود زیادی درست نیست.

وی افزود: این یک واقعیت بدبینانه اســت که سرمایه ازبخش 
معدن وارد سایر حوزه های اقتصادی شود. زیرا درحال حاضر سایر 
بخش های اقتصادی از جذابیت اقتصادی برخوردار نیستند که 

سرمایه گذار، سرمایه اش را بردارد و به این بخش ها ببرد.
حقیقی خاطر نشان کرد: ولی گرفتاری بخش معدن چند سالی 
اســت زیاد شده و ســرمایه گذاری در بخش معدن متناسب با 
ظرفیت ها و پتانسیل های معدنی کشور صورت نگرفته است. 
یعنی افزایش سرمایه گذاری متناسب با ظرفیت هایمان انجام 
نشده است که این یک نقصان به حساب می آید.رییس سابق 
صنعت و معدن خراسان جنوبی بیان کرد: در دهه ۷۰ و ۸۰ رشد 
بسیار خوبی در حوزه سرمایه گذاری در بخش معادن داشتیم. اعم 
از اکتشاف و بهره برداری و حتی فرآوری، ولی طی دهه ۹۰ به بعد 
مشکلات زیادی در حوزه جذب سرمایه در بخش معدن ایجاد شد 
. گرفتاری هایش هم بیشتر مربوط به مسائل منابع طبیعی و محیط 
زیست و موارد مربوط به معارضین محلی بوده است . همچنین در 
بعضی قسمتها هنوز ت کلیف بحث حقوقی معادن روشن نشده، 
این که حقوق دولتی معادن تعیین و تکلیف شــود و متناسب با 

چیزی باشد که بخش خصوصی می خواهد.
وی تصریح کرد: همچنین حوزه معدن اگر امنیتی نشود بسیار 
خوب است. زیرا در چند سال گذشته شاهد این مسائل هم بوده 
ایم که تا حدودی جلو رشد معادن را گرفته است. در بخش رشد 

معادن و کمبود سرمایه های معدنی نقصان داریم، ولی این که 
ســرمایه های ما از حوزه معدن وارد سایر بخش های اقتصادی 
شده اند اصلا درست نیست. زیرا بخش های اقتصادی کشورمان 

چندسالی است جذابیت های خودش را از دست داده است.
عضو شورای مرکزی نظام مهندسی ایران بیان کرد: سال های 
گذشته بخش مسکن و بازار سرمایه واقعا جذابیت های زیادی از 
نظر اقتصادی؛ اما الان این دو بخش هم برای ســرمایه گذران 
جذابیتی ندارند . با توجه به این که بخش معدن حوزه تخصصی 
اســت و ما هنوز مکانیزم جذب سرمایه های کوچک در بخش 
معدن را نداریم.حقیقی اشاره کرد: ما نیامده ایم یک ساختاری را 
در حوزه اکتشاف طراحی کنیم که افراد با سرمایه های کوچک و 
یا بزرگشان بیاییند هم ریسک اکتشاف را بپذیرند و هم در این 
حوزه ســرمایه گذاری کنند. مکانیزم های جذب سرمایه هنوز 
در بخش معدن طراحی نشده و جای خالی چنین سیستمی در 
بخش های مختلف معدنی احساس می شود.به گفته وی؛ ما یک 
بخش حقیقی و یک بخش حقوقی داریم که باید پروانه بگیرد 
و تا ته خط برود. این که ما بیاییم مکانیزم های جذب ســرمایه 
تحت عنوان هلدینگ های اکتشــاف و معدنی راه اندازی کنیم 

بسیار اهمیت دارد .
رییس ســابق صنعت و معدن خراسان جنوبی گفت: در حال 
حاضر ۲۵ درصد از بازار ســرمایه در بخش محصولات معدنی 
بزرگ کشورمان فعالیت می کنند. ولی ما برای بخش اکتشاف 
که یک حوزه پر ریسکی است و دولت هم توانایی مالی این که 
بتواند در ابعاد ظرفیت های معدنی ورود پیدا کند و زیر ساخت های 

معدنی مثل ژ ئو فیزیک ورود پیدا کند را نداریم.
وی اظهار کرد: زیرا بخش خصوصی ما توان ریســک پذیری 
این چنین موضوعاتی را ندارند و بخش دولتی هم بودجه های 
اکتشافی و عمرانی اش را ندارد تا در مناطق پتانسیل دار معدنی 
سرمایه گذاری کنند. بنابراین ما متناسب با ظرفیت های اکتشافی 
معدنی نتوانستیم سرمایه گذاری کنیم و نقصان زیادی در بخش 

دادهای اطلاعاتی در بخش های پتانسیل دار داریم .
وی تصریح کرد: با توجه به این که سازمان زمینی شناسی در 
این حوزه ورود پیدا کرده و ایمیدرو هم تلاش های زیادی در این 
رابطه داشته است؛ اما این مساله کفاف نمی کند زیرا ظرفیت های 

سخت افزاری و نرم افزاری کشور جوابگوی این موضوع نیست.

سرمایه های زیادی از معادن خارج شده است
مجید ســروش، دبیر اتحادیه تولید کنندگان و صادرکنندگان 
محصولات معدنی ایران به بازار گفت: سرمایه گذاری در اکتشاف 
معادن در سال ۹۸ حدود ۸۴ درصد کاهش پیدا کرده و همین روند 
نیز تاکنون ادامه پیدا کرده است. این که سرمایه های بخش معدن 
کجا رفته معلوم نیست. ممکن است سرمایه ها از کشور خارج شده 
باشد یا این که در بخش های غیر مولد سرمایه گذاری شده باشد. 
یا این که سمت بازارهایی مثل ارز و دلار رفته باشد. اما به هرحال 
سرمایه های زیادی از معادن خارج شده است.وی افزود: سرمایه 
ها باید طوری قرار می گرفت که خودش بتواند بهترین شرایط 
را ایجاد کند و ما در آینده هم در صنعت اســتخراج معادن دچار 
مشکل نمی شدیم.سروش تاکید کرد: دغدغه ما این نیست که 
این سرمایه ها از معادن خارج شده و به کجا رفته است؟ جذابیت 
سرمایه گذاری در بخش معادن کاهش پیدا کرده و این کم شدن 
جذابیت باعث فرار سرمایه از این بخش ها شده است. بنابراین باید 
مسوولین مربوطه تلاش کنند که با راهکارهای مطمئن مجددا 

جذب سرمایه گذاری در بخش معادن را بیشتر کنند.
وی اظهار کرد: در نهایت ما در زنجیره فولاد شاهد این خواهیم 
بود که افق ۱۴۰۴ ما تقریبا ۱۳۰ میلیون تن استخراج سالانه سنگ 
آ هــن نیاز داریم. پس ما باید که افراد را ترغیب کنیم که در این 
حوزه ها ســرمایه گذاری کنند. اگر هر اقدامی کنیم که سرمایه 
گــذاری جذابیتش ازبین برود به کلیت زنجیره در تمامی معادن 
لطمه وارد می شود.دبیر اتحادیه تولید کنندگان و صادرکنندگان 
محصولات معدنی ایران خاطر نشان کرد: این که سرمایه ها از 
یک حوزه اقتصادی مانند معدن وارد بخش های دیگر شــوند 
واقعا بر پیکره این صنعت لطمه وارد می کند و جلوی پیشرفت 

و بالندگی اش را می گیرد.
فرار سرمایه از معادن حقیقتی تلخ اما واقعی است

حسینی کیا نماینده مجلس در خصوص فرار سرمایه ها ازبخش 
معدن به بازار گفت: طی سال های اخیر به خاطر بی توجهی که به 
معادن شده فرار سرمایه از معادن داشته ایم. که این مساله حقیقتی 
تلخ اما واقعی بود.وی افزود: بخشی از این موارد و فرار سرمایه ها 
درست است. و این به خاطر کم کاریی هاست که در این بخش 
مهم اقتصادی صورت گرفته است. اما همان معدن داران حاضر 
نیستند معادنشان را از دست بدهند. به خاطر این که معادن چیزی 
نیست که به این راحتی، بتوان جایگزینی برای آن در نظر گرفت.

این نماینده مجلس گفت: منتهــا با این راهکارهایی که طی 
ماههای اخیر صــورت گرفته امید می رود شــرایط کار برای 
معدنکاری بهتر شــود. و سرمایه گذران بیشتری ترغیب شوند 
تا در معادن ایران ســرمایه گذاری کنند.وی اظهار کرد: در واقع 
این وظیفه دولت و مجلس اســت که بــا وضع قوانین و ایجاد 
مشوق های گوناگونان سرمایه گذران را ترغیب به ورود در حوزه 
معادن کنند. زیرا افراد خودشان می دانند که معادن برایشان مقرون 

به صرفه است و توجیح اقتصادی هم دارد.

رئیس ســازمان برنامه و بودجه کل کشور 
گفت: اینکه ما بگویم مــی خواهیم منابع را 
بین همه استان ها یکسان توزیع کنیم، شاید 
خیلی منطق قابل دفاعی نداشــته باشد اما 
اینکه همکاران ما هم بخواهند در این بخش 
سلیقه ای برخورد کنند و یا براساس فشارهای 
وارده صورت گرفته تخصیــص ها را انجام 

دهند، قطعا ما این فرآیند را تغییر خواهیم داد.
داود منظوربا اشاره به اولویت های سازمان برنامه و بودجه 

در تخصیص منابع لازم به طرح ها و پروژه های کلان عمرانی در کشــور بیان کرد: 
اولویت نخست ما در این بخش، معطوف به طرح هایی است که در آستانه بهره برداری 
هســتند. وی با بیان اینکه در حال حاضر ما طرح های زیادی را در کل کشور احصا 
کرده ایم،گفت: طرح هایی نظیر طرح های جاده ای ، ریلی و بیمارستانی را به عنوان 
اولویت اول در تخصیص ها لحاظ خواهیم کرد به ویژه طرح هایی که بیش از ۹۵ درصد 
پیشرفت دارند. رئیس سازمان برنامه و بودجه کل کشور با بیان اینکه برای طرح هایی 
با بیش از ۹۰ درصد پیشــرفت در سال جاری اقداماتی انجام خواهیم داد، تاکید کرد: 
ما برای این طرح های پیشــران و کلان برنامه هایی را تدارک دیده ایم. همچنین 
ما در ســازمان برنامه و بودجه نیز یک ساختار ویژه برای این امور تحت عنوان امور 
»طرح های کلان و پیشران« ایجاد کرده ایم.وی تصریح کرد: امیدواریم بتوانیم با توجه 
به مصوبات سفر آقای رئیس جمهور، منابع لازم برای طرح هایی که نزدیک به مرحله 
بهره برداری هستند را تا پایان امسال و یا تا پایان سال آینده، با اولویت تخصیص دهیم.
منظور با بیان اینکه در مابقی موارد هم طبیعتا سعی می کنیم که یک توزیع عادلانه 

ای در استان ها داشته باشیم، ادامه داد: همچنین تلاش 
خواهیم کرد که این تخصیص ها عمدتا با نظر استانداران 
انجام شود. وی در گفت و گو با خانه ملت،  با بیان اینکه 
اهمیت طرح های کلان در استان ها را استانداران تعیین 
می کنند،بیان کرد: اینکه ما بگویم می خواهیم منابع را بین 
همه استان ها یکسان توزیع کنیم، شاید خیلی منطق قابل 
دفاعی نداشته باشد اما اینکه همکاران ما هم بخواهند در 
این بخش سلیقه ای برخورد کنند و یا براساس فشارهای 
وارده صورت گرفته تخصیص ها را انجام دهند، قطعا ما 

این فرآیند را تغییر خواهیم داد.
منظور با بیان اینکه در توزیع و تخصیص منابع اعتقاد به عدالت بین استانی داریم، 
تاکید کرد: همچنین ما معتقدیم باید به سمت موضوعی برویم که برای کشور به سرعت 
تبدیل به سرمایه شده و دارایی های کشور را مولد می کند.رئیس سازمان برنامه و بودجه 
در زمینه عقب ماندگی های برخی اســتان در بهره مندی از منابع بیان کرد: ما برای 
محرویــت زدایی برنامه ای ویژه ای داریم و یک ردیف و اعتبار ویژه ای به میزان ۱۵ 
هزار میلیارد تومان  برای محرومیت زدایی در سال جدید پیش بینی کرده ایم لذا حتما 
سعی  می کنیم اعتبارات محرومیت زدایی را با توجه به همان عقب ماندگی های استان 
ها تخصیص دهیم ضمن اینکه ما باید در مرحله تدوین بودجه هم به این شاخص های 

آمایشی - استانی توجه کنیم.
منظور در ادامه با بیان اینکه باید اعتبارات بیشتری برای استان های محروم و عقب 
افتاده در نظر گرفته شود، تاکید کرد: حتما در ۵ سال آینده باید سعی کنیم یک گام به 

سمت عدالت بین استانی نزدیک تر شویم.

عضو کمیســیون برنامه و بودجه اظهار داشت: 
معتقدم دولت نباید به این شکل با ارز بازی می کرد 
اما اگر حالا بخواهد ارز ترجیحی را قطع کند باید 

منتظر جهش قیمتی هم باشد.
جبار کوچکی نژاد درباره شنیدن زمزمه هایی درباره حذف ارز 
۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی کالاهای اساسی اظهار داشت: اگر دولت 
نسبت به حذف ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان اقدام کند به طور قطع 
قیمت کالاهای اساسی افزایش پیدا می کند، قیمت کالاهایی که 
در سفره مردم است از جمله مرغ و برنج به شدت افزایش پیدا 
می کند و قیمت دارو بالا می رود.وی تاکید کرد: روز اول اجرای 
ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی خود آقای فرزین آمد و گفت اجرای 
این طرح حداقل تا دو ســال ادامه پیدا می کند حالا اگر در این 
شرایط بخواهند ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی را قطع کنند قطعا 
دچار بحران می شویم. عضو کمیسیون برنامه و بودجه درباره 
حذف اجبار پتروشــیمی ها برای فــروش ارز صادراتی به نرخ 
۲۸ هزار و ۵۰۹ تومان گفت: دولت ارز مورد نیاز را یا از فروش 
نفت تامین می کند یا از صادرکنندگان داخلی که ارز پتروشیمی ها 
و سایر کالاها با نرخ شناور به فروش می رسد اما دولت موظف 
است برای کالاهای اساسی همچنان ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی 
را اختصاص دهد و به طور قطع اگر ارز پتروشیمی ها ارز خود را 
به نرخ ۲۸ هزار و ۵۰۰ بفروشند ضرر و برای ورود ارز به کشور 
مقاومت می کنند. کوچکی نژاد ادامه داد: توجه داشته باشیم چه 
پتروشیمی ها و چه سایر صادرکنندگان را به ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ 
تومان محدود کنیم باید دولت از طرف دیگر خوراک را هم به 

صورت یارانه ای در اختیار آنها قرار دهد . وی با تاکید بر اینکه 
آنچه که الان مهم است این است که دولت ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ 
تومانی را برای کالای اساســی حفظ کند، گفت: دولت یا باید 
از همان ابتدا نرخ ارز را شــناور مدیریت شده اعلام می کرد و 
برخی از کالاها را از طریق دیگری به صورت یارانه ای به دست 
مردم می رســاند اما چندین نرخ را اعلام کرد حالا اگر بخواهد 
نرخ ترجیحی را حذف کند یک شوک اقتصادی دیگری وارد 
می کند. عضو کمیسیون برنامه و بودجه افزود: وقتی قیمت یک 
کالا افزایش پیدا می کند قیمت سایر کالاها هم متناسب با آن 
بالا می رود و این شوک تورمی واقعا قابل تحمل نیست. وی 
درباره انتقاداتی مبنی بر اینکه چرا دولت برای کاهش فاصله نرخ 
ارز ترجیحی و نرخ ارز بازار آزاد به دنبال افزایش نرخ ترجیحی به 
۳۸ هزار و ۶۰۰ تومان است و چرا نمی تواند نرخ دلار بازار آزاد را 
کاهش دهد، اظهار داشت : اگر قیمت نرخ دلار بازار آزاد کاهش 
پیدا کند، درآمــد دولت هم کاهش می یابد و منابع دولت هم 
محدود است.کوچکی نژاد در گفت وگو با ایلنا تاکید کرد: معتقدم 
دولت نباید به این شکل با ارز بازی می کرد اما اگر حالا بخواهد 
ارز ترجیحی را قطع کند باید منتظر جهش قیمتی هم باشد. وی 
همچنین درباره اظهارات اخیر معاون اقتصادی رییس جمهوری 
مبنی بر انجام جراحی بزرگ اقتصادی، گفت: از این حرف ها زیاد 
زده شده است و در دوره انتخابات ریاست جمهوری هم گفته 
شــد که جراحی اقتصادی انجام می شود که منجر به کاهش 
قیمت ها خواهد شد اما الان دو سال از عمر دولت گذشته نتیجه 

جراحی ها چه بوده است؟

رئیس مجلس در پاسخ به تذکر نماینده طوالش 
در مجلس درخصوص لزوم پیگیری و حل مشکل 
بیمه کارگران ســاختمانی گفت: این اصاح در 
رابطه با بیمه در حال انجام است و ان شاالله به 

صحن خواهد آمد.
به گزارش بازار، حسن محمدیاری در نشست علنی دیروز 
)دوشنبه ۸ خردادماه( مجلس شــورای اسلامی در تذکری 
ناظر بر بند ۸ ماده ۲۲ آیین نامه داخلی اظهار داشــت: امروز 
ما سازوکاری را تعریف می کنیم برای کمک به مردم برای 
موضوع اجاره بها، اما در سالی که طبق فرموده رهبر معظم 
انقلاب به سال مهار تورم و رشد تولید نامگذاری شده، برآیند 
فعالیت ها باید به ســمت و سوی مهار تورم باشد، اما امروز 

اینگونه نیست.
نماینده مردم طوالش و رضوانشــهر و ماسال در مجلس 
یازدهم افزود: دولت در حال دامن زدن به تورم است، به عنوان 
مثال من موضوع بیمه کارگران ساختمانی را که دولت مکلف 
است سالانه یک میلیون مسکن در اختیار مردم قرار دهد را 

متذکر می شوم که هم در بدو کار برای گرفتن پروانه و هم 
برای نظارت و پایــان کار ۳۰۰ برابر به موجب این موضوع 
قیمت ها افزایش یافته است و کسی پاسخگو نیست و مردم 
به ما مراجعه می کنند و می گویند ما نمی توانیم پایان کار 
بگیریم، لذا با توجه به حساســیت مجلس و امضاهای آن و 
دو فوریت رسیدگی به موضوع بیمه کارگران ساختمانی این 
مسئله در دســتور کار قرار گیرد تا مردم از بلاتکلیفی خارج 
شــوند، چرا که امروز یک رقم ۵ میلیون تومانی در برخی از 
شهرهای بزرگ برای ساختمان ها به ۵۰۰ میلیون تبدیل شده 
است و خواهش می کنم حتما این موضوع را به عنوان کمک 

به مردم در دستور کار قرار دهید.
محمدباقر قالیباف رئیس قوه مقننه در پاسخ به تذکر این 
نماینده خاطرنشان کرد: این اصلاح در رابطه با بیمه در حال 
انجام اســت و ان شالله به صحن خواهد آمد، ما موظف به 
رعایت آیین نامه هســتیم و با توجــه به اینکه موضوعات 
دوفوریتی دیگری در نوبت است، باید توجه کنیم و ان شالله 

این موضوع را نیز به سرعت در دستور کار قرار خواهیم داد.

دهقان گفت: ایــران به دولت کره 
اخطــار داده در صورتی که برای 
آزادسازی منابع ارزی تمکین نکند 
شکایت در نهادهای بین المللی را 
پیگیری می کند، اطاعات لازم را 
هــم از وکای بین المللی خود اخذ 

کرده ایم.
ایران بعد از تشدید تحریم ها با مشکلات 
زیــادی در زمینه انتقال وجــوه حاصل از 

صادرات نفت مواجه شــد، به طوری که ۷ میلیارد دلار از منابع کشــور 
در کره جنوبی بلوکه شد و بارها مذاکراتی هم با دولت این کشور انجام 
شد و حتی کشتی تجاری کره هم در آبهای ایران توقیف شد و در نهایت 
وعده های کره در حد یک شعار باقی ماند و حالا ایران به دولت این کشور 
اخطار داده در صورتی که برای آزادسازی منابع ارزی تمکین نکند شکایت 
 در نهادهای بین المللی را پیگیری می کند، اطلاعات لازم را از وکلای

 بین المللی خود هم اخذ کرده است.
معاون حقوقی رئیس جمهور در گفتگو با بازار درباره وضعیت پیگیری 
حقوقی ایران از ارزهای بلوکه شــده در کشورهای خارجی از جمله کره 
جنوبی، گفت: به طور قطع پیگیر پول های بلوکه شده خود در کشورهای 
دیگر هستیم و هم اکنون برای کره جنوبی پرونده تشکیل شده و اخطار 
برای این کشور ارسال شده است و اگر از طریق مذاکره مسئله حل نشود 
در مراجع بین المللی موضوع داوری و شکایت از این کشور را پیگیری 

خواهیم کرد.
محمد دهقــان با بیان اینکه طبق قرارداد 
سرمایه گذاری که با کره جنوبی داریم این 
کشور باید به تعهدات خود پایبند باشد، افزود: 
پس از ارسال پیام های ایران به کره جنوبی 
فعلا مذاکره از مراجع ذی صلاح دنبال می 
شــود و ما هم تلاش می کنیم که از این 
طریــق موضوع رفع شــود و اتفاقا قرارداد 
سرمایه گذاری ما با کره جنوبی شامل این 

وجوه هم می شود.
او با بیان اینکه نظرات حقوقی از وکلای بین المللی را اخذ کرده ایم و 
اگر کره جنوبی وجوه و مطالبات ایران را پرداخت نکند آمادگی پیگیری 
دعوای حقوقی در مراجعه بین المللی را داریم، افزود: ایران از تمام ظرفیت 
ها برای بازگرداندن منابع خود استفاده می کند هرچند بیشتر تاکید داریم 
که از طریق مذاکره توافق حاصل شود زیرا زمان کمتری برای آزادسازی 

منابع سپری خواهد شد.
معاون حقوقی رئیس جمهور با اشاره به اینکه مقدمات برای اجرای ۱۳۹ 
قانون اساســی لایحه آماده شده تا در مجلس تصویب شود تا از طریق 
حقوقی و داوری، آزادسازی منابع بلوکه شده پیگیری شود، تصریح کرد: به 
طور قطع پیگیری ارزهای بلوکه شده ایران در کشورهای دیگر هم انجام 
می شود اما در حال حاضر نمی خواهیم اسم کشوری دیگری را عنوان 

کنیم و در زمان خودش اطلاع رسانی می شود.

 فرآیند تخصیص بودجه 
براساس لابی گری را تغییر خواهیم داد

دوباره شوک قیمتی وارد می شود خروج سرمایه حقیقتی  تلخ اما واقعی

مشکل بیمه کارگران ساختمانی هر چه زودتر حل شود

رئیس سازمان برنامه و بودجه کل کشور:

هشدار نماینده مجلس نسبت به حذف ارز ٢٨۵٠٠ تومانی سرمایه گذاری در بخش معادن کاهش ٨4 درصد داشته است

 تهران به دنبال شکایت از سئول 
منطبق با قرارداد سرمایه گذاری است

ارسال اخطار برای دولت کره جنوبی

دولت نمک به زخم مسکن مردم نپاشد
عضو کمیسیون انرژی مجلس تاکید کرد: اینکه 
دولت در تامین زمین برای ســاخت یک میلیون 
مسکن در سال موفق نباشد یا الگوی توسعه افقی 
شهرها را دنبال نکند چه بخواهد چه نخواهد نمک 

بر زخم مسکن مردم پاشیده است.
هادی بیگی نژاد در نشست دیروزمجلس در نطق میان دستور 
اظهار داشت: امروز می خواهم درباره دو موضوع مهم صحبت 
کنم، طی بیست سال گذشته،  درآمد خانوارهای ایرانی ۳۰ برابر 
شده است این درحالی است که قیمت مسکن در مراکز استان ها 
۹۰ برابر شده است. این افزایش قیمت خانه دار شدن را برای 
اقشــار ضعیف به یک آرزو تبدیل کرده. از سال ۹۶ تا ۱۴۰۰، 
ســالیانه حدود ۶۰ درصد به قیمت مسکن افزوده شده این در 
حالی است که میانگین تورم ۳۴ درصد و افزایش حقوق سالیانه 
حدود ۲۰ درصد بوده یعنی داشــتن یا نداشتن مسکن عامل 

شــکاف طبقاتی شده است.به گزارش خانه ملت، این نماینده 
مجلس مطرح کرد: اگر کســی طی سال های گذشته خانه 
دوم خریده باشــد ۲۶ درصد از تورم سالیانه بیشتر درآمد دارد و 
مستاجر روز به روز فقیرتر شده باید گفت کسانی که مسکن 
مهر را مزخرف می دانستند یا آنهایی که دولت را مسئول ساخت 
 مسکن نمی دانستند دستشــان تا مرفق در خون ملت ایران

 است.
بیگی نژاد عنوان کرد: محاسبات نشان می دهد طی ۱۰ سال 
آینده باید حدود ۱۰ میلیون مسکن ساخته شود، یعنی سالی یک 
میلیون که وعده رئیس جمهور نیز است اما با این کُندی کار، 
گرفتاری روز به روز بیشتر می شود. اگر مسئولان مربوطه به 
صورت جهادی و با تغییر شیوه مدیریت اقدام کنند مشکل حل 
می شــود. اینکه دولت در تامین زمین موفق نباشد یا الگوی 
توسعه افقی شهرها را دنبال نکند چه بخواهد چه نخواهد نمک 

بر زخم مسکن مردم پاشیده است. ما از کُندی حرکت ناراحتیم 
اما از اینکه مسئولان دولتی از توان مجلس و سایر دستگاه برای 
رفع این مشکل استفاده نمی کند بیشتر ناراحتیم.عضو کمیسیون 
انرژی در مجلس در بخش دیگر نطق خود گفت: طبق برنامه 
اعلامی سال ۱۴۰۲، روزانه در ایران ۲۲۰ میلیون لیتر بنزین و 

گازوئیل تولید و مصرف می شود ارزش این حجم از دو محصول 
۲هزار و ۴۰۰ هزار میلیارد تومان است، یعنی بیشتر از کل بودجه 
عمومی دولت در سال ۱۴۰۲ . قیمت میانگین بنزین و گازوئیل 
در ایران ۸درصد قیمت منطقه غرب آسیا است اگر فقط یک 
درصد از این محصول قاچاق شود حدود ۲۰هزار میلیارد تومان 

برای قاچاقچیان سود خواهد داشت.
وی افزود: برآوردها نشان می دهد، حداقل ۵.۵ میلیارد لیتر در 
سال قاچاق سوخت صورت می گیرد که ارزش آن حدود ۱۴۰ 
هزار میلیاردتومان است. از طرف دیگر بی توجهی به بهینه سازی 
مصرف در کشور عجیب است. در سال ۱۳۹۰ سرانه مصرف 
بنزین به ازای هر خودرو هزار و ۵۶۱ لیتر بوده که در سال ۱۴۰۱ 
تقریبا همین مقدار است. طی این ۱۲ سال پیشرفت تکنولوژی 

هیچ اثری روی مصرف سوخت نداشته است.
این نماینده مجلس مطرح کرد: جالب اینجا اســت نه تنها 

بهینه سازی انجام نمی شود که در سال ۱۴۰۲ واردات بنزین 
و گازوئیل هم داریم یعنی بنزین و گازوئیل را لیتری ۳۰ هزار 
تومان وارد می کنیم یا غیر بهینه مصرف می کنیم یا تقدیم 
قاچاقیان می کنیم. در حوزه گاز هم وضعیت برای همه روشن 
است. مصرف بسیار بالا که تولید جوابگوی آن نیست حتی اگر 
سرمایه گذاری ۵۰ میلیارد دلاری در میادین گازی هم انجام شود 
با این شیوه مصرف باز هم کمبود داریم راه کار فقط بهینه سازی 
است. گران سازی انرژی بدون توجه به مسائل اجتماعی راه کار 
مناسبی برای کاهش مصرف نیست ما راهی جز مردمی سازی 

انرژی و ذی نفع کردن مردم در بهینه سازی نداریم.
این عضو کمیسیون انرژی مجلس اظهار داشت: اگر مردم پای 
کار بیایند حتما مشکل حل خواهد شد احکام قانون بودجه ۱۴۰۲ 
شروع خوبی برای بهینه سازی است امیدواریم دولت حداقل 

دلش برای خودش بسوزد و این قوانین را به خوبی اجرا کند.


